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प्रश्न १ (मा. कल्पना चौधरी) 
 

सम्माननीय प्रधानममन्त्रीज्यू, 

नेपालको संविधानको धारा ४७ मा मौललक हकको कायाान्त्ियन भन्त्ने सन्त्दभामा “यस 
भागद्िारा प्रदत्त हकहरुको कायाान्त्ियनका लागग आिश्यकता अनुसार राज्यले यो संविधान 
प्रारम्भ भएको तीन िर्ा लभर कानूनी व्यिस्था गनेछ” भन्त्ने कुरालाई ननर्दाष्ट गरेको छ। 
संविधान जारी भएको ८ िर्ा भयो तर संविधानले व्यिस्था गरे अनुसार हालसम्म पनन 
ननजामती ऐन नबन्त्दा भनौ िा संविधानले क्लष्टर छुट्याएर अनुसार ऐन संशोधन नहुुँदा 
२०६४ सालमा बनेको ऐन अनुसार थारुहरुले कररब १६/ १७ िर्ा  आरक्षणको उपयोगमा गना 
पाएका छैनन।् ककनकक २०६४ सालमा आएको ऐनमा थारुहरूलाई मधेसीको पर्हचान र्दएर 
सूगचकृत गदाा थारुहरु मधेस होईनौ भनेर आन्त्दोलन पनन गरेको स्मरण गराउन चाहान्त्छौ। 
तर हालसम्म पनन ऐन संशोधन नहुुँदा थारुहरु मागथ अन्त्याय मार नभएर संविधानमागथ नै 
चुनौती भएको होइन र? तीन िर्ालभर कानून बनाउुँने संिैधाननक व्यिस्थालाई संविधान 
जारी गने पक्ष राज्यले नै नमान्त्न ेहो भने अरुले ककन संविधान मान्त््ने भन्त्न ेप्रश्न उठ्दैन 
र ? 

 

जवाफ १ 

माननीय कल्पना चौधरीले सवंिधानमा व्यिस्था गररएका मौललक हकको 
कायाान्त्ियन र ननजामती सेिामा थारुको आरक्षण सम्िन्त्धमा राख्नु भएको 
विर्य महत्िपूणा छ। थारु लगायत उत्पीडन र विभेदमा परेका समदुायका 
सवंिधानप्रदत्त अगधकार सरंक्षणका लागग आिश्यक काननु ननमााण गने विर्यमा 
सरकार गम्भीर र प्रनतिद्ध छ। थारु समदुायलाई छुट््टै आरक्षणको 
व्यिस्थासर्हतको राष््र्िय लशक्षा विधेयक प्रनतननगध सभामा पेश गररसककएको 
छ। मौललक हकको भािना र ममा तथा सम्माननत सिोच्च अदालतको 
परमादेशको कायाान्त्ियन हुने गरी थारु समदुायलाई ननजामती सेिामा छुट््टै 



2 

 

आरक्षणको व्यिस्था  सर्हतको सघंीय ननजामती सेिा विधेयक ससंदमा नछटो 
प्रस्तुत गररने व्यहोरा सािाभौम ससंदलाई जानकारी गराउुँ छु।  



3 

 

प्रश्न २ (मा. ककरण कुमार शाह) 

 

 

सरकारले कागजी तथ्याङ्कमा देखाईरहेको आगथाक सुधार जलमनमा देखखएको छैन। 
इनतहासमा कर्हले नदेखखएको आगथाक संकट अर्हले देखखएको छ। व्यापारीहरु व्यापार छोड्न 
बाध्य भईरहेको छ भने लाखौं युिाहरु रोजगारविर्हन भई देश छोड्न बाध्य भईरहेका छन।् 
यस्तो विकराल अिस्थामा युिाहरुले देशमै रोजगारीको अिसर लसजाना गना र युिाहरुको 
विदेश पलायन रोक्न सरकारले के गरररहेको छ? के जनता यसरी ननसास्स्सएर बलसरहुँदा 
समेत प्रधानमन्त्रीलाई कुनै गचन्त्ता, चासो र सरोकार नै छैन? 

त्यसैगरी, मानि सभ्यताको जग भनेकै ‘कृवर् पानीको पयााप्त उपलब्धता’ हो। तर चुरेको 
बढ्दो विनासको कारण देशको अन्त्न भण्डारको रुपमा रहेको ‘तराईमधेस’मा कृवर् मारै 
होइन, खानेपानीको समेत अभाि हुुँदैछ। यही र्हसाबले अगाडड जाने हो भन ेमधेश चाुँडै 
मरूभूलममा पररणत हुने खतरा बढ्दै छ ! सरकारलाई यो अिस्थाको बारे कुनै जानकारी छ 
कक छैन ?  यर्द छ भन े सरकारको यसप्रनतको दृस्ष्टकोण के हो ?  यस विर्यमा म 
प्रधानमन्त्री स्पष्ट धारणा र योजना माग गना चाहन्त्छु। 

 

जवाफ २ 
माननीय ककरण कुमार शाहले अथातन्त्रका समस्या, बेरोजगारी, युिा पलायनका 
साथै चुरेको विनासका बारेमा प्रश्न गनुाभएको छ। शुरु अथातन्त्रबाट गरौं । 
अर्हले अथातन्त्रका प्राय: सचूकहरु सकारात्मक छन ्तर केही क्षेरमा अझै चाप 
रहेको छ। अथातन्त्रमा देखा परेका चुनौती हल गदै समस्ष्टगत आगथाक 
स्थानयत्िमार्ा त देशलभरै आय र रोजगारी लसजाना गना सरकार प्रनतबद्ध छ।  

सरकारले आन्त्तररक उत्पादन िदृ्गध र रोजगारी लसजानालाई उच्च प्राथलमकता 
र्दएको छ। देशलभरै रोजगारीका अिसर लसजानाका लागग आन्त्तररक रोजगारी 
प्रिद्ाधन दशक अलभयानको तयारी भइरहेको छ। उत्पादनमलूक क्षरेमा 
प्राथलमकताका साथ लगानी िदृ्गध गरी स्िदेशी श्रमको स्िदेशमा नै उपयोग 
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गना लसप विकास तथा रोजगारी सचुना प्रिाहमा स्थानीय तहको सहभागगता 
िदृ्गध गने कायाक्रमलाई अलभयानका रुपमा अनघ बढाइुँदैछ। दक्ष जनशस्क्त 
उत्पादनका लागग रास्ष्िय व्यिसानयक प्रलशक्षण प्रनतष्ठान गठन गररएको छ। 
स्िरोजगार प्रिद्ाधनका लागग निप्रितान र स्टाटाअपलाई सािाजननक ननजी 
साझेदारीको अिधारणा बमोस्जम रास्ष्िय अलभयानकै रुपमा सञ्चालन गने र 
यसबाट एकैपटक बहृतरुपमा रोजगारी लसजाना गने लक्ष्यका साथ गहृकाया 
भइरहको छ।  

कृवर्, पशुपछ ंपालन, घरेल,ु साना तथा मझौला उद्योग, पयाटन र सचूना प्रविगध 
क्षेरमा सामरु्हक उद्यमलशलतामार्ा त उत्पादन र रोजगारी बढाउने विशरे् 
कायाक्रम ७५३ िटै पाललकाहरुमा कायाान्त्ियन गने गरी अनघ बढाइदै छ। स्िदेश 
र्कका एर आफ्नै भलुममा रोजगारी/ स्िरोजगारी गना चाहनेले यस कायाक्रममा 
सहभागग हुन विदेशबाटै आिदेन र्दन सक्ने गरी नयाुँ व्यिस्था 
गररदैछ।प्रधानमन्त्री रोजगार कायाक्रमलाई प्रभािकारी बनाउन यसको हालको 
ढाुँचामा पररितान गरर यसलाइा ननतजासुँग आिद्ि गररनेछ।  

माननीयज्यकूो अको प्रश््न चुरे क्षेरसुँग सम्िस्न्त्धत छ। चुरे क्षेरको जैविक 
विविधता, प्राकृनतक स्रोत, पानी र स्थानीय िालसन्त्दाको समग्र सरंक्षण र र्दगो 
उपयोगमा सरकार प्रनतिद्ध छ। चुरे क्षेरका नदीहरूको कटानको असर रोक्न 
नदी ननयन्त्रण र तटिन्त्धका कामहरु सञ्चालनमा छन।् राष्िपनत चुरे तराई 
मधेस सरंक्षण विकास सलमनत मार्ा त चुरे र मधेस सरंक्षणका अरुपनन 
कायाक्रमहरू िावर्ाक रुपमा सञ््चालन भईरहेका छन।् रास्ष्िय गौरिको रुपमा 
सचंालन भइरहेको चुरे सरंक्षण कायाक्रमलाई अझ प्रभािकारी बनाउन चुरे 
सरंक्षण गुरुयोजना सशंोधन गररुँदैछ।  
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प्रश्न ३ (मा. डा. के. आर. राई) 

 

 

सम्माननीय प्रधानमन्त्री ज्यू 

आज विश््िन ैजयिायु पररितानको चपेटामा परेर आक्रान्त्त छ। यस िर्ा लक्षक्षत टागेट भन्त्दा 
अनघ नै १.५ डडग्री सेस्ल्सयस तापक्रम बढी सकेको छ। हाम्रो देशमा पनन तीव्रगनतमा 
शहरीकरण, खस्जज उजाा दहन बदृ्गध, धुुँिा, धुलो, डढेलो, भूक्षय आर्द बढेर िायु विशाक्त 
बनेको छ; यस्ता समस्याले गदाा र्हमाल र्हउुँ रर्हत हुुँदैछ, पहाड उजाडडदैंछ अनन तराई 
मरुभूलमकरण हुुँदैछ। यस्तो अिस्थामा सरकार रास्ष्िय तथा अन्त्तराास्ष्िय मञ््चमा जलिायु 
पररितान प्रनतकुल असरबारे सम्बोधन गदै काबान उत्सजानको प्रनतकुल असर बारे सम्बोधन 
गदै कािान उत्सजानको क्षनतपूनत ाको माग गरेर मार पुग्दैन। यस्ता जलिायुबाट हुने 
असरलाई न्त्यूनीकरण गना स्िदेशी मौललक जैविक संरक्षण विगध ककन नअपनाउने? 

 

यस्तो जैविक विगध अन्त्तगात घस्रक जन्त्तुमध्ये लसमसारको प्रनतक माननन े कीस्टोन 
प्रजानतमा पाहा र कछुिालाई ललन सककन्त्छ। पाहाहरु पहाडी भूभागको खोला, नाला, छागा, 
छहरा, लसम, जलाधार, मूलपानी आर्द जलश्रोतहरुमा संरक्षण गना सककन्त्छ भने कछुिाहरु 
तराईका खोला, नदी, पोखरी, होली, दलदल, िगर आर्द स्थानहरुमा स्थानीय रुपमा संरक्षण 
गना सककन्त्छ। नयनीहरुको द्िेध जीिन पद्धनत भएकोले जीिनचक्र पुरा गना पानी जलमन र 
िनस्पती चार्हन्त्छ।यस्तो लसमसार प्रनतक प्रजाती संरक्षण योजना एक दशकसम्म सञ््चालन 
गरे जल जलमन जैविक विविधता पुनस्थाापन भई तराई लसमसारमय हुनेछ। पहाडी डाुँडा, 
पाखा, ररसला र हररया हुनेछन ्र यस्ता दईु हररय लसमार पेटीले प्रदवुर्त िायु पुग्न अनघनै 
ननस्ष्क्रय पादै र्हउुँ पग्नललने र्दन े छैन र हाम्रो शीर सगरमाथा सुरक्षक्षत हुनेछ। यस्ता 
पयाािरणीय जैविक संरक्षण योजनाले आगामी सरकारको नीनत तथा कायाक्रममा स्थान 
पाउन सक्छ कक सक्दैन म सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यूको यो स्जज्ञास ुप्रश्न गना चाहान्त्छु। 
 

जवाफ ३ 

माननीय डा. के आर राई ‘खमु्ि’ुले जलिाय ु पररितान र जैविक विविधता 
सरंक्षण सम्बन्त्धी सिाल उठाउन ुभएको छ।  



6 

 

माननीयज्यूलाइा अिगत नै छ, जलिायु पररितानले नेपालका साथ ै विश्िभर 
पुर्याएको असर बारेमा नेपालले पनछल्ला र्दनमा अन्त्तराास्ष्िय मञ्चमा 
नेततृ्िदायीरुपमा प्रखर आिाज उठाएको छ। विश््िका धनी र विकलसत 
राष्िहरुले कािान उत्सजान सम्बन्त्धमा िहन गनुापने स्जम्मेिारी पालना गनुापछा 
र अल्पविकलसत मुलकुका लागग अनुमानयोग्य र समतामलूक स्रोत र प्रविगधको 
व्यिस्था गनुापछा भन्त्ने विर्य हामीले जोडदार ढंगले राखेका छौं। सयंुक्त 
राष्िसघंका महासगचि एन्त्टोननयो गुटरेसले समेत नेपाल भ्रमणको समयमा 
जलिाय ूपररितानबाट नेपालले भोग्नुपरेको असर र प्रभािलाइा उजागर गनुाभएको 
छ। यसिाट बढी कािान उत्सजान गने मलुकुहरुबाट हररत विकासमा सहयोग 
पुग्ने गरी क्षनतपुनत ा स्िरुप सहायताका लागग दिाि र्दन सक्ने आधार तयार 
भएको छ।  

जलिाय ुपररितानको असरलाई न्त्यूनीकरण गना तथा जलिायु अनुकुललत विकास 
प्रकक्रयालाई अिलम्बन गना सरकारले रास्ष्िय अनुकुलन योजना २०२१-२०५० र 
पेररस सम्झौता बमोस्जम राष््र्िय रुपमा ननधााररत योगदान (NDC 

Implementation Plan) तजुामा गरी लागू गरररहेको छ। जलिायु पररितान र 
जैविक विविधता सरंक्षणको विर्य सोह्रौ योजनामा बबशरे् रुपमा सम्िोधन 
गररनेछ। आउुँदो िावर्ाक बजेट तथा कायाक्रममा सब ै मन्त्रालय र सरकारी 
ननकायले जलिायुमरैी योजना तजुामा गना जोड र्दइनेछ।   

सरकारले िन्त्यजन्त्तु सरंक्षणका लागग २० िटा सरंक्षक्षत क्षेर मार्ा त विविध 
कायाक्रम कायाान्त्ियन गदै आएको छ। आगामी आगथाक िर्ामा िन्त्यजन्त्तु 
सरंक्षणका लागग विशरे् प्राथलमकताका कायाक्रमहरु सञ्चालन गररुँदैछ।प्रदेश 
सरकार तथा स्थानीय तहहरुलाई पनन िन्त्यजन्त्तु सरंक्षण तथा लसमसार 
व्यिस्थापनका क्षरेमा अनतररक्त कायाक्रम सञ्चालन गना प्रोत्साहन गररने नीनत 
ललइुँदैछ।   
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प्रश्न ४ (मा. कृष्ण गोपाल शे्रष्ठ) 

 

 

सम्माननीय प्रधानमन्त्री ज्यू, 

नेकपा (एमाले) का श्रदेय अध्यक्षको नेततृ्िमा हामीले भखारै पुष्पलाल मध्य पहाडी 
लोकमागा हुदै (झुलाघाट-गचिाभञ्ज्याङ) समदृ्गधका लागग संकल्प यारा गरेर प्रत्यक्ष्य 
जनतासंग भेटेर र्केका छौं। ग्रामीण क्षेरबाट जनताको बसाइुँसराइ नतब्र छ। युिा विद्याथी 
र दक्ष जनशस्क्त सरकारी सेिा समेत छाडेर विदेश पलायन हुने क्रम र्दनप्रनतर्दन बढ्दो 
छ। यरो विगध बसाइुँसराइ र दक्ष जनशस्क्त पलायन भएको देखदा पनन यसलाई रोक्ने 
सरकारको कुनै ठोस योजना ककन देखखएन ?  उल्टै श्रम सम्झौता, पढ्दै कमाउदै जस्ता नारा 
र्ददै विदेश पठाउन ेगलत नननत ललएको छ। के यसरी पलायन रोककन्त्छ त ? 

अकोनतर र्हमाली क्षेर, जलश्रोत र जडडबुटीका र्हसाबले, मध्य पहाडी क्षेर अन्त्न, र्लरू्ल, 

तरकारीका र्हसाबले र तराई अन्त्न उत्पादनका र्हसािले महत्त्िपूणा भण्डार हुन ्तर हाम्रो 
देशमा खेतीयोग्य जलमन खण्डीकरण गरेर घडरेीको रुपमा बेच्ने र देशको उत्पादन घटाउने 
काम र्दनप्रनतर्दन बढ्दो छ। सरकारले यो खेतीयोग्य जलमन जोगाउनु चकलाबन्त्दी गनुाको 
सट्टा खण्डीकरणलाइ नै जोड र्दएको छ।  

 

यी बबर्यहरूलाई समेत समेटेर हामीले भखारै सम्पन्त्न गरेको संकल्प याराबाट प्राप्त 
सुझािहरु सम्माननीय प्रधानमन्त्रीलाई बुझाएका छौं, हामीले बुझाएका यी सुझािहरुलाइ 
सरकारले कसरी कायाान्त्ियन गदाछ ? कतै यी सुझािहरु पनन रद्दीको टोकरी मै जाने त 
होइन त ?  

 

जवाफ ४ 

माननीयज्य ू कृष्ण गोपाल शे्रष्ठज्युले पुष्पलाल मध्यपहाडी लोकमागा हुुँदै 
समदृ्गधका लागग सकंल्प याराबाट प्राप्त राय समेत समेटी नेकपा (एमाले)ले 
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नेपाल सरकारलाई बुझाएको सझुािको कायाान्त्ियन कसरी हुन्त्छ भन्त््ने प्रश््न 
गनुाभएको छ।  

प्रनतपक्ष दलका नेता केपी शमाा ओलीज्यूको नेततृ्िमा मलाई प्रनतिेदन बुझाउने 
क्रममा पनन मलेै भनेको गथएुँ कक यो प्रनतिेदनमा मेरो पनन स्िालमत्ि छ। 
मध्यपहाडी भु-भाग पूिामा पाुँचथरको गचिाभञ्ज्याङ्ग देखख पस्श्चममा बैतडीको 
झुलाघाटसम्मलाइा यातायात सञ्जालमा जोडी उक्त क्षेरको आगथाक, सामास्जक, 

साुँस्कृनतक, पयाटकीय, शैक्षक्षक लगायत समग्र क्षेरको सन्त्तुललत विकास गने मूल 
ध्येयले मध्यपहाडी लोकमागा ननमााण गनुापछा भनेर मेरो पर्हलो 
कायाकालमा २०६५ र्ागुन २६ गतेको मस्न्त्रपररर्द् बैठकले मध्यपहाडी राजमागा 
ननमााणको रेखांकन प्रस्ताि पाररत गरेको गथयो। मध्यपहाडी लोकमागा 
ननमााणसगं ैयस क्षेरमा कृवर्, पयाटन, शैक्षक्षक तथा औद्योगगक विकास प्रिद्ािन 
गरी आगथाक कक्रयाकलाप बढोत्तरी गना गेम चेन्त्जर आयोजनाको रुपमा अर्हले 
१० िटा नयाुँ शहरको एकीकृत विकास योजना र पनछल्ला २ िटा रणनैनतक 
शहरी विकास योजना तजुामा भइा कायाान्त्यनमा रहेका छन।्  

प्रनतिेदनमा उठाइएका महत्िपूणा विर्यहरु कायाान्त्ियन लागग ननदेशन 
र्दइएबमोस्जम गत साता मार ै प्रनतपक्षी दलको प्रनतननगधमण्डल र नेपाल 
सरकारका मखुय सगचि एिं सगचिहरुसुँग प्रधानमन्त्री तथा मस्न्त्रपररर्दको 
कायाालयमा गहन छलर्ल सम्पन्त्न भएको छ। प्रनतिेदनमा उल्लेख गररएका 
उल्लेखय सझुािहरु आगामी िर्ाको नीनत, कायाक्रम तथा बजेटमा क्रमश समािेश 
गररने जानकारी गराउुँ दछु।  
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प्रश्न ५ (मा. कान्तिका सेजुवाल) 

 

 

सम्माननीय प्रधानमन्त्री ज्यू, 

नेपालको लसजंा र जुम्ला कुनैबेला बैभिशाली इनतहास भएको क्षेर हो। यो क्षेर राज्यको 
आुँखाबाट अर्हलेसम्म ओझेलमा छ। गणतन्त्र प्राप्तीको आन्त्दोलमा २२ प्रनतशत भन्त्दा बढी 
सर्हद र करीि ९५ प्रनतशत नागररकको सहभागगता रहेको गथयो। यसरी प्राप्त गणतन्त्रले 
पनन कणाालीलाई न्त्याय र्दन सकेको छैन। 

सम्माननीय प्रधानमन्त्री ज्यू, 

देशको बावर्ाक बजेटको ग्रार्ले उकालो यारा तय गदैगदाा कणाालीको समग्र बजेट अनुपात 
र्दनप्रनतर्दन घट्दो छ। लसजंाक्षेरलाई पर्हचान र्दने गरर तयार गररएको लसजंा सभ्यता 
संरक्षण तथा विकास विधयेक मन्त्रीपररर्द्मा पुगेको १ िर्ाहुन लाग्यो अगाडी बढेको छैन, 

नुन अनुदानमा भूलाइएको कणाालीमा प्राकृनत साधन र श्रोतको प्रयोगिाट आउन े रोयल्टी 
ननकै कम जान्त्छ। देशभर संचालनमा रहेका १ मेगािाट भन्त्दा मागथका १४१ िटा आयोजना 
मध्ये कणाालीको १ मार आयोजना छ। त्यो पनन ४ मेगािाट क्षमताको ४.८० देशको 
यनतधेरै लागानी जलविद्युत ्आयोजनामा गदैगदाा कणााली जलप्रिाह क्षेरलाई ककन उपेक्षा 
गररएको छ ? गणतन्त्र आउनु पुिा ट्र्याक खोललएको कणााली राजमागा अर्हले पनन 
मतृ्यूमागाको रुपमा छ। रास्ष्िय गौरिका आयोजनाका नाममा खबो रकम लगानी हुुँदै गदाा 
राष्टकै गौरिका रुपमा विकास गना सककने कणााली स्िास्थ्य विज्ञान प्रनतष्ठान, लसजंा 
सभ्यता विधेयक, सुखेत नाग्म नाक्चेलाग्ना राजमागा, जुम्ला एपोट र कणााली र्लरु्ल तथा 
जडडबुटी विकास कायाक्रमलाई गौरिका आयोजनाको रुपमा विकास गना र क्षनतपुनत ा सर्हतको 
कणााली विशेर् क्षेर घोर्णा गना के कुराले रोक्यो ? 

 

जवाफ ५ 

गणतन्त्र प्राप्तीमा कणाालीको योगदान सम्झाउुँ दै माननीय कास्न्त्तका सेजुिालले 
कणाालीको विकासमा देखखएका समस्याबारे व्यिहाररक प्रश््नहरु उठाउनुभएको छ। 
नेपालको राजनीनतक पररितानमा कणाालीको योगदान तथा यसले लामो 
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समयसम्म केन्त्रीय एकात्मक राज्यसत्ताबाट ब्यहोरेको उपेक्षा र विभेदबारे 
सरकार जानकार छ र अब कणाालीले क्षनतपूनत ा सर्हतको न्त्याय पाउनपुछा 
भन्त््नेमा सरकार प्रनतिद्ि छ ।  

कणााली क्षेरमा जलस्रोतको अपार सभंािना रहेको तथ्यलाई आत्मसाथ गदै यस 
क्षेरको जलविद्युत क्षेरमा ननजी क्षेर तथा सरकारको लगानी अगाडी बढाउने 
प्रयास स्िरुप लम्की-रु्कोट ४०० के.लभ. प्रसारण लाईन हाल ननमााणको चरणमा 
छ। यसगैरी भेरी कररडोरमा उच्च क्षमताका प्रसारण लाइन तथा रु्कोट-हुम्ला 
उच्च क्षमताको विद्युत प्रसारण लाइन ननमााणका लागग प्रकक्रया अगाडड 
बढाइएको छ । १०६ मेगािाट क्षमताको जगदलु्ला जलविद्युत आयोजनाको 
ठेक््का प्रकक्रया अगाडड बढाउने तयारी भइरहेको छ। ४१८ मेगािाट क्षमताको 
कणााली- रु्कोट, १०९२ मेगािाट क्षमताको मगुु कणााली सरकारी कम्पनीमार्ा त 
अगाडड बढाइएको छ। यी लगायतका अरु पनन विद्युत उत्पादनका आयोजना 
ननजी क्षरेका प्रिद्ाधकहरुबाट अगाडड बढाउने गरी अध्ययन तथा डडजाइनका 
कायाहरु भइरहेका छन।् 

सखेुत- जुम्ला राजमागामा विगतमा बाढी पर्हरोबाट समेत सडकमा क्षनत पुग्यो। 
गत आगथाक िर्ाबाट नै सडक पुन: स्थापना काया शुरु गररसककएको छ। आगामी 
बजेटमा पनन सखेुत- जुम्ला राजमागालाई विशरे् प्राथलमकतामा राखखदैछ। त्यस्तै, 
नाप्चा- गमगढी- नाक्चेलाग्ना सडकका लागग पनन चाल ु आगथाक बर्ामा अन्त्य 
सडकहरुमा िजेट घट्दा समेत उच्च प्राथलमकतामा बजेट विननयोजन भएको 
छ। कणााली राजमागा र कणााली प्रदेशका अन्त्य राजमागामा समेत सडक 
सरुक्षाको प्रिन्त्ध गरी रोड क्रस ब्याररएर राख्ने काम भएको छ। साथै जुम्ला 
विमानस्थलको रनि ेविस्तारका लागग जग्गा अगधग्रहण लगायत विमानस्थलको 
स्तरोन्त््ननतको काया समेत अगाडड बढेको छ। आगामी िर्ाको नीनत तथा 
कायाक्रम  र बजेटमा कणााली प्रदेशले न्त्याय पाउने केही थप गेम चने्त्जर 
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आयोजना तजुामा गने र्दशामा सरकारले छलर्ल सरुु गरेको जानकारी गराउुँ छु 
। 

खस भार्ाको उत्पवत्तस्थलका रुपमा पररगचत लसजंा उपत्यका नेपालको 
ऐनतहालसक स्थान हो। यस्तो ऐनतहालसक, पयाटकीय क्षेर लसुँजाको समग्र 
विकास, सरंक्षण, पर्हचान तथा प्रचारप्रसार गनाको लागग लसजंा सभ्यता सम्बन्त्धी 
विधेयक मस्यौदा भई मस्न्त्रपररर्द््को विद्येयक सलमनतमा विचाराधीन छ। 
लसजंालाई हाम्रो सभ्यताको केन्त्रका रुपमा रास्ष्िय तथा अन्त्तरााष्िीयस्तरमा 
पर्हचान र्दलाउन सरकार प्रनतिद्ि छ। 
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प्रश्न ६ (मा. गोकणण ववष्ट) 

 

 हाम्रो देशमा एउटै पररिाररक समुहको स्िालमत्िमा बैंक,बबमा लगायतका बबवत्तय संस्था, 
आयात, व्यापार, कलकारखाना, घर जग्गा कारोबार, गधतोपर कारोबार र ऋणको ठुलो 
र्हस्सा केन्त्रीकृत हुुँदै जान े प्रबवृत्त र्दन प्रनतर्दन बर्ढरहेको छ। यो प्रितृ्ती अथातन्त्रको 
भविष्यको लागग ननकै जोखखमपूणा छ। देश यनतिेला कुनै एक अमुक समूह लभर कुनै एउटा 
कारोबार विगग्रदा समग्र कारोबार नै डुब्न सक्ने र एउटा समूह ढल्दा संक्रामक रोग जस्तै 
अन्त्य पररिाररक समुहलाई समेत नकरात्मक असर पने र देशको अथातन्त्र नै धराशाही 
बन्त्न सक्न े गम्भीर मोडमा छ। त्यस्तो अिस्थामा ननक्षेपकतााको ननक्षेप डुब्ने, अन्त्य 
लगानीकतााले लाभांश नपाउन,े श्रलमकको रोजगारी गुम्ने र सरकारले राजश्ि गुमाउनु पने 
जस्तो अिस्थाले देशको अथातन्त्रमा गम्भीर नकारात्मक असर पना सक्दछ। यस्तो 
सम्भावित जोखखमबाट देशलाई जोगाउन आगामी र्दनमा सरकारले कस्तो कदम चल्दैछ? 

सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यू,  

अथातन्त्रमा लसलमत पाररिाररक समूहको केन्त्रीकरणलाई ननरन्त्तरता र्दएर के सामास्जक 
न्त्याय सर्हतको आगथाक समदृ्धी प्राप्त गने र समतामुलक समाज ननमााण गने संविधानको 
संकल्प पुरा होला? होइन भन ेमुलुकको समग्र आगथाक समदृ्धी कृयाकलापमा बहुसंखयक 
जनताको सहभागगता र र्हस्सेदारी िदृ्धी गना तथा संविधानको ममा र भािना अनुरूप 
समाजबाद उन्त्मुख अथातन्त्र ननमााणको लागग सरकारको के कस्ता ठोस कायाक्रमहरू ल्याउदै 
छ ? 

 

जवाफ ६ 

माननीय गोकणा विष्टज्यूले एकै व्यिसानयक घरानाले बैंक, बीमा लगायतका 
वित्तीय ससं्था, उद्योग र व्यापारमा लगानी गदाा देखा पनासक्ने जोखखम र 
त्यसबाट विलभन्त्न क्षेरमा पनासक्ने नकारात्मक असर बारेमा प्रश््न गनुा भएको 
छ ।  
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उद्योगी-व्यिसायी घरानाले विलभन्त्न क्षेरमा लगानी गदाा देशलभर उत्पादन र 
रोजगारी बढाउन साथै आिश्यक िस्तु तथा सेिाको आपूनत ा सहज बनाउन 
मद्दत पुग्छ। तर मलुकुमा प्राप्त स्रोत-साधन सीलमत घरानामा अगधक केस्न्त्रत 
हुुँदा त्यसबाट विलभन्त्न प्रकारका जोखखम लसजाना हुने साथै सीलमत समूहले मार 
प्रनतर्ल पाउने अिस्था आउुँछ। यस्तो अिस्थाको ननराकरण गना  बैंककङ 
क्षेरमा एक व्यस्क्त िा समहूले ललन पाउने कुल कजाा सीमा तोककएको छ भने 
एकै व्यस्क्त िा समहू बैंक र व्यिसायी दबुै हुुँदा आउनसक्ने समस्यालाई 
ननराकरण गना सरकारले कानूनी र नीनतगत व्यिस्था गरेको छ। यस र्दशामा 
थप नीनतगत र कानूनी सधुारका काया भइरहेको छ।  

हामीले आगथाक क्षेरमा अपनाई आएका नीनतहरुबाट विलभन्त्न क्षेरमा सकारात्मक 
पररणाम देखखएको छ भने सुँगसुँगै केही चुनौती पनन लसजाना भएका छन।् 
अथातन्त्रका चुनौतीहरुको विश्लेर्ण गदै विगतका कदमबाट पाठ लसकेर एकानतर 
उद्योगी-व्यिसायीहरुलाई प्रोत्साहन गने र अकाानतर उपलव्ध स्रोत-साधन 
बहुसखंयक जनताको र्हतमा हुने गरी प्रयोग गने सरकारको नीनत रहेको छ। 
आगामी आगथाक िर्ादेखख कायाान्त्ियनमा आउने सोह्रौं योजना र आगामी 
आगथाक िर्ाको नीनत तथा कायाक्रम र बजेटमार्ा त सामास्जक न्त्यायलाई 
प्रिद्ाधन गना उत्पादन, रोजगारी तथा सामास्जक सरूक्षा लक्षक्षत थप विशरे् 
कायाक्रमहरु समािेश गररनेछ।  
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प्रश्न ७ (मा. कुसमु देवी थापा) 

 

 

सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यू, 

आज कहाुँबाट शुरू गरौं, बगे्रल्ती समस्याहरू र अभािै अभाि भएको मेरो स्जल्ला। राज्यले 
जहाुँ जहाुँ उपेक्षा गछा त्यहाुँ त्यहाुँबाट विरोह शुरु हुन्त्छ, क्रास्न्त्त हुन्त्छ। यही मनोविज्ञानलाई 
क्यास गरेर प्रधानमन्त्रीज्यूको पाटीले विरोह पनन गयो। आज देशको अिस्था रे्रीएको छ। 
तर रुकुम पूिाको अिस्था ज्युुँकात्यूुँ छ। तत्कालीन समयमा नेपाल बैंकमा सुरक्षाका लागग 
राखखएका सुन त्यहाुँका जनताले कर्ताा पाएका छैनन।् शर्हद घोर्णा भएर पनन पररिारले 
पाउन े भननएको क्षनतपूनत ा पाउुँन सकेका छैनन।् रुकुम पूिाको केही भाग कर्हले डोल्पा 
स्जल्लामा गालभयो कर्हले िाग्लुङ र कर्हले रुकुम। तर अर्हले नयाुँ स्जल्लाको पर्हचान 
पाएको छ। नयाुँ स्जल्लामा नयाुँ संरचनाहरु आिश्यक परेको बेला न त सरकारले बजेट 
विननयोजन गदाा गचन्त्छ न त कुनै पूिााधारका योजनाहरु र जनताले पाउने सेिा सुविधाहरु। 

रुकुम पूिाका जनताले कर्हले समन्त्यायको अनूभूनत गना पाउन े? अथाात कर्हलेसम्म राज्यको 
उपेक्षामा बस्नु पने ?  

सम्मानीय सभामुख मार्ा त सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यूलाई प्रश्न गना चाहान्त्छु।  

जवाफ ७ 

माननीय कुसमुदेिी थापाले रुकुम पूिा राज्यको उपेक्षामा परेको आशयसर्हतको 
प्रश््न गनुाभएको छ। शर्हद पररिारले क्षनतपूनत ा नपाएको उहाुँको गुनासो छ।    

अर्हलेको राजनीनतक पररितानका लागग उल्लेखय योगदान गरेका स्जल्लामध्ये 
रुकुम पूिा पनन एक हो। केही समयअनघ मारै मलेै रुकुम पूिा पुगेर जनतासुँग 
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िहाुँहरुले भोग्नु भएका समस्याबारे छलर्ल गरेको छु। विकास पूिााधारमा बजेट 
विननयोजन गदाा माननीयज्यूको अर्हलेको गचन्त्तालाइा प्राथलमकतामा राखखनेछ। 

देश र जनताका लागग आफ्नो प्राण आहुनत र्दने शर्हदहरुप्रनत सरकार उच्च 
सम्मान व्यक्त गदाछ। शर्हदहरुको योगदानलाई मलू्यमा मापन गना नसककने 
भएकोले क्षनतपूनत ा र्दन सककदैन तर शर्हद पररिारलाई ननयम अनुसार राहत 
स्िरुप प्रनत शर्हद १० लाखका दरले राहत रकम उपलब्ध गराइएको छ। २०८० 
पौंर् २४ को नेपाल सरकारको ननणायबाट शर्हदहरुको सचूी अद्यािगधक सर्हत 
घोर्णा गररसककएको छ। शर्हदहरुका पररिारले राहत नपाएको भएमा कानुनमा 
भएको व्यिस्था बमोस्जम अन्त्य शर्हद पररिार सरहको राहत रकम उपलब्ध 
गराइने छ।  

तत्काललन समयमा नेपाल बैंकमा राखखएको सनु त्यहाुँका जनताले कर्ताा 
नपाएको भन्त््ने सम्िन्त्धमा त्यसप्रकारको सनु कर्ताा िा क्षनतपुनत ा र्दने काम 
भएको र कसैंले कर्ताा पाउन बाुँकी रहेको भए प्रमाण सर्हत बैंकमा सम्पका  
गरेमा सनु कर्ताा हुने र सरकारले सहजीकरण गने जानकारी गराउुँ छु।  
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प्रश्न ८ (मा. खम बहादरु गबुणजा) 
 

 

म्याग्दी स्जल्लालाई र्हमाली स्जल्लामा समािेश भएको लामो समय भईसक्दा पनन यस 
स्जल्लाले र्हमाली स्जल्ला भए िापत पाउन ेसहुललयत र सुविधा प्राप्त गना नसकेको हुुँदा 
यस स्जल्लाका जनताले त्यसको अनुभूनत कर्हलेसम्म पाउुँ छन ् ? यस कुराको सुननस्श्चतता 
गररर्दनुहुन आग्रह गना चाहान्त्छु। 

मध्यपहाडी लोकमागा अन्त्तगात िेनी दरिाङ हुुँदै ढोरपाटन जोड्ने बैकस्ल्पक मागा प्रयोग गदाा 
७० ककलोलमटर बाटो छोर्टन गई त्यस क्षेरका जनता लाभास्न्त्ित हुने देखखन्त्छ। तर यस 
विर्यमा सरकारले हालसम्म कुनै ननणाय ललएको छैन। यस विर्यमा ननणाय ललई सरकारले 
कर्हले त्यहाुँका जनतालाई लाभास्न्त्ित हुने आभार् र्दलाउछ भन्त्ने स्पष्ट पाररर्दनुहुन 
अनुरोध गदाछु। 

हाम्रो म्याग्दी स्जल्लामा बेलायती भूपू सैननकहरुको बहुल्यता रहेको छ र उहाुँहरुले बेलायती 
सैननक सरह पेन्त्सन नपाई रहेको अिस्थामा नेपाल सरकारले के पहल गदै छ ? साथ ैउनका 
सन्त्तानहरुलाई िंशजको नागररकता प्राप्त गरी आफ्नो मातभृूमी र्का ने िातािरण कर्हले 
सजृना हुन्त्छ ? िीर नेपालीहरु िेलायतको सेनासुँग लमलेर युद्ध लड्दा आफ्नो बहादरुी 
प्रदशान गरी लभक्टोररया क्रस प्राप्त गरेको सिाविर्दतै छ। नेपाल र नेपालीको शीर उच्च 
बनाएका नेपालीहरुको सम्मानमा यहाुँका सडक भिन अस्पताल िा कुनै लशक्षण संस्थाको 
नामकरण राख्नमा सरकारको धारणा के छ ?  

जवाफ ८ 

माननीय खम बहादरु गबुाजाज्यूले म्याग्दीलाई र्हमाली स्जल्ला भए िापत पाउने 
सहुललयत र सवुिधा, मध्यपहाडी लोकमागाको बेनी दरिाङ् हुदै ढोरपाटन जोड्ने 
बैकस्ल्पक मागा र बेलायती भतुपुिा सैननक सम्िन्त्धमा प्रश््न राख्नुभएको छ। 
बेनी- दरिाङ- ढोरपाटन सडक रास्ष्िय राजमागा ननमााण गने प्रकृया अनघ बढ्दैछ 
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। साथै म्याग्दी स्जल्ला लगायत अन्त्य र्हमाली स्जल्लाले पनन राज्यबाट विशरे् 
सहुललयत र सवुिधा पाउनुपछा भन्त््नेमा सरकार सकारात्मक छ ।  

सन ्१९९७ भन्त्दा अगाडड सेिा ननितृ्त भएका बब्रर्टस गोखाा सनैनकहरुले िेलायती 
सनैनकसरह पेन्त्सन पाउनुपछा भन्त्ने अडानका साथ नेपाल सरकारले िेलायती 
सरकारसुँग िाताा गरररहेको छ। यसकै्रममा तेस्रो चरणको िाताा सम्पन्त्न भएको 
छ। विदेशमा बस्ने नेपाली मलूका नेपाली नागररकलाई आगथाक, सामास्जक तथा 
सांस्कृनतक अगधकारसर्हतको नेपाली नागररकता उपलब्ध गराउने कानूनी 
व्यिस्था पनन भइसकेको छ। लभक्टोररया क्रस प्राप्त बहादरु गोखाा सनैनकहरुले 
ससंारमा नेपाल र नेपाली जातीलाइा गचनाउनुभयो। उहाुँहरुलाइा राज्यले सब ै
ढंगले कृतज्ञतापूिाक सम्झनुपछा भन्त््नेमा सरकार स्पष्ट छ ।  
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प्रश्न ९ (मा. कल्पना ममया कुसारी) 
 

 

रास्ष्िय गौरिका आयोजनामा पुंजीगत बजेट खचा नै हुन नसक्नुको कारण के हो। यसमा 
कमाचारी, ठेकेदार, स्थानीय समुदाय िा सरकारका अन्त्य ननकाय, जस्तो (अथा/िन मन्त्रालय) 
को दोर्ी छ ? आयोजनालाई एकमुष्ट बजेट र्दन े र ननतजा खोज्ने तथा प्रधानमन्त्री 
कायाालयको पुिााधार महाशाखामा एक एक गरी समस्याको पर्हचान गरी ननणाय मार्ा त 
समाधान खोज्न ककन अलमल भएको छ? 

जवाफ ९ 

माननीय कल्पना लमया कुसारीले रास्ष्िय गौरिका आयोजनामा देखखएका 
पुुँजीगत खचा सम्बन्त्धी समस्याबारे प्रश्न उठाउन ुभएको छ। पयााप्त पूिातयारी 
गरेर मार ननमााण लगायतका कायामा ठेक्का प्रकक्रयामा जानुपनेमा विगतमा 
कनतपय आयोजनाको जग्गाप्रास्प्त िातािरणीय प्रभाि मलू्याङ्कन र पयााप्त 
स्रोत विननयोजन बबना नै ननमााण काया अगाडड बढाउुँदा समस्या देखखयो। 
यसको सधुारका लागग राष््र्िय योजना आयोगमा आयोजना बैंक स्थापना 
गररएको छ, र पूिा तयारी भएका आयोजनाहरूलाई मार बजेट विननयोजन गरी 
ठेक्का प्रकक्रयामा लजैाने प्रिन्त्ध लमलाईएको छ। 

यसबीचमा आयोजना व्यिस्थापन तथा ठेक््का व्यिस्थापन सम्बन्त्धी विलशष्ट 
ज्ञान र सीप भएका कमाचारीलाई आयोजना कायाान्त््ियनको स्जम्मेिारी र्दने 
काया प्रारम्भ भएको छ। विद्यमान िन ऐन र भलूम सम्िन्त्धी ऐनमा भएका 
प्रािधानका कारण समेत विकास आयोजनाहरु प्रभावित भएकोले त्यसमा 
सशोधन गरर सुँसदमा ल्याउने तयारी भएको छ ।  

ठूला आयोजनाको प्रत्यक्ष अनुगमनबाट समस्याको पर्हचान, प्रगनतको जानकारी 
र समाधानको खोजी गना प्रधानमन्त्री तथा मस्न्त्रपररर्द् कायाालयमा एक्सन 
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रुमको व्यिस्था गररएको छ। यही समस्याको समाधान खोज्न तजुामा गररएको 
अनुगमन तथा मलू्याङ्कन विधेयक सम्माननत ससंदमा विचाराधीन छ। साथै 
ठूला आयोजनाको अनुगमनका लागग अलग्गै कायविगध बनाई कायाान्त्ियनमा 
लजैाने गरी सरकारले आिश्यक गहृकाया गरररहेको छ। यसबाट अपेक्षक्षत सधुार 
आउनेमा म विश्िस्त छु।  
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प्रश्न १० (मा. गगनकुमार थापा) 
 

 

नेपालको अथातन्त्रका सूचकाङ्कहरु सकारात्मक छन ्भन्त्न ेसरकारको दलील आंलशक मार 
र्ठक देखखन्त्छन।् हो हाम्रो िैदेलशक क्षेर सबल देखखन्त्छ, ककनभन े विपे्रर्णको रकम बढी 
लभरकेो छ, र बबगतमा भन्त्दा आयात घटेको छ। आयात घट्नु के आन्त्तररक उत्पादनले 
प्रनतस्थापन गरेर हो त ? होईन। बजार लशगथल भएर हो। आयातमा उठ्ने करको भर परेको 
हाम्रो राजस्ि, त्यसैले िर्ाको ६० प्रनतसत समय सककदै गदाा ४० प्रनतसत हाराहारी मारै 
उठेको छ। स्रोत नै कम भए पनछ खचा कसरी गनुा हुन्त्छ ? बबननयोजन तर्ा  हेरौ, आगथाक 
िर्ाको ७ मर्हनामा २१ प्रनतसत विकास (पूुँस्जगत) खचा भएको छ।  

मेरो प्रश्न;  

अब यो बर्ाको बाुँकी समयमा अर्हले गरररहेको भन्त्दा के र्रक गदाा हुन्त्छ ? जसले गदाा 
प्रक्षेपण गरेको राजस्ि लक्ष हालसल हुन्त्छ अनन पूुँस्जगत खचा विननयोस्जत र्हसाबले विकास 
ननमााणमा खचा हुन्त्छ ?  एक, दईु, नतन गरेर बताइर्दनुहोस ्के नयाुँ कानून, के नयाुँ ननयम, 

नीनत कायाविगध िा के नयाुँ ननयत गदै िा राखदै हुन्त्छ जसले गदाा अर्हलेको भन्त्दा र्रक 
पररणाम आउुँ छ ? केही गदै हुनुहुन्त्छ भन ेविगतको सात मर्हना ककन केही प्रनतर्ल आएन 
र साविककै ननयनतमा र्स्यो ? िा तपाईं प्रधानमन्त्रीलाई कसले र केले रोक्यो?  

मैले उठाएको विर्य अथा मन्त्रालयको होइन अतः सरकारको प्रमुख िा क्याप्टेनको 
हैलसयतमा तपाईंले यसको उत्तरदानयत्ि ललदै जिार् र्दनुपछा।  

जवाफ १० 

माननीय गगनकुमार थापाले अथातन्त्रको समग्र गचर र सरकारको आम्दानी 
तथा खचाको पनछल्लो अिस्था मागथ प्रकाश पादै प्रधानमन्त्रीले अब नयाुँ के 
गदै हुनुहुन्त्छ जसले पररणाम र्रक ल्याउछ भन्त््ने प्रश््न गनुाभएको छ। 

माननीयज्यूले भनेजस्तै अर्हले अथातन्त्रका कनतपय पररसचूकहरु सकारात्मक 
रहेपनन केही क्षेरमा अझै समस्या छ। अथातन्त्र पूणारुपमा चलायमान भइसकेको 
छैन । एक िर्ा अनघ शोधनान्त्तर घाटा उच्च बबन्त्दमुा पुगेको गथयो। विदेशी 
मरुाको सस्ञ्चनत न्त्यून बबन्त्दमुा झरेको गथयो। बैंककङ क्षरेमा तरलताको अभाि 
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रहेको, ब्याज दर उद्योगी-व्यिशायीले धान्त्न नसक्ने तहमा पुगेको र मलू्य 
िदृ्गध पनन उच्च रहेको अिस्था गथयो। देश ठुलो आगथाक सकंटको छेउमा 
भएको तहको गचन्त्ता गथयो। आज म सम्माननत सदनलाई ढुक्कले भन्त्न सक््, 

अथातन्त्र सकंटमकु्त भएको छ। तर उत्पादन, रोजगारी र सरकारको खचाबाट 
अथातन्त्रलाई पूणा लयमा र्कााउनेतर्ा  चुनौती अझै छ। अर्हले सरकारको 
सम्पूणा ध्यान यसतैर्ा  केस्न्त्रत छ। 

यस बीचमा मलेै हरेक मन्त्रालयहरुसुँग सािाजननक सेिा प्रिाह, विकास ननमााण 
र त्यसको प्रभािकाररताका विर्यमा र्दनहुुँ समाधानमखुी छलर्ल गरररहेको 
माननीयज्यूलाइा अिगत नै छ। अबका मर्हनामा यसको सकारात्मक प्रभाि म 
अंकम ैसम्माननत ससंदलाइा सनुाउन सक्छु भन्त््नेमा म विश्िस्त छु।  

यस िर्ाको बजेट कायाान्त्ियनमा गतिर्ाको तुलनामा केर्ह सधुार भएपनन पर्हलो 
छ मर्हनाको प्रगनत अपेक्षा अनुसार हुन सकेन। बजेटले शुरुमा अनुमान गरे 
अनुसार राजस्ि प्राप्त नहुनुमा आन्त्तररक उपभोग र आयात घट्नु लगायतका 
कारण छन ् । आगामी र्दनमा स्रोत बढाउन सरकारले खासगरी राजस्ि 
प्रशासनमा थप सधुार गने र विदेशी सहायताको पररचालन बढाउनेतर्ा  विशरे् 
पहल गनेछ। 

राजस्ि छली, अिैध व्यापार र कारोिार ननयन्त्रण गना अब विशरे् योजना 
सर्हत सरकार कडा रुपमा प्रस्तुत हुनेछ। यसिाट राजस्ि प्रास्प्तमा थप 
योगदान भइा सरकारको आगथाक स्रोत बढ्न जानेछ। त्यसगैरी बैदेलशक 
सहायताबाट सञ्चाललत आयोजनाहरुको कायाान्त्ियनलाइा रतूता र्दइनेछ। यसिाट 
थप बैदेलशक सहयोग प्राप्त हुने आधारस्तम्भ तयार हुनेछ। 

पूुँजीगत खचा हुन नसक्नुका कारणहरुको स्पष्ट पर्हचान गररएको छ र पूुँजीगत 
खचा बढाउन केही नयाुँ पहल अनघ बढाइएको छ। यस अन्त्तगात आयोजना 
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कायाान्त्ियन सहजीकरण कायाविगध तजुामा प्रकक्रया अस्न्त्तम चरणमा छ। सो 
कायाविगध कायाान्त्ियनमा आएपनछ हरेक आयोजनाको कायाान्त्ियनमा देखखएका 
समस्या पर्हचान गरी तत्काल समाधानका उपाय खोज्ने र कायाान्त्ियन गने 
िातािरण बन्त्नेछ।  

हालमैार सरकारले आयोजना िगीकरणको मापदण्ड स्िीकृत गरी लागू गरेको छ 
भने कुनै पनन आयोजना अनघ बढाउुँदा सिाप्रथम पूिातयारीका सम्पूणा काया 
सम्पन्त्न गरी आयोजना बैंकमा प्रविष्ट भएका आयोजना मार समािेश गनुापने 
व्यिस्था लमलाइएको छ। त्यसगैरी, आयोजनाहरुको िहुिर्ीय ठेक््का सम्िन्त्धी 
कायाविगधमा समसामनयक सशंोधन गररएको छ। यी थप पहलहरुबाट आगामी 
र्दनमा पूुँस्जगत खचामा िदृ्गध हुने, आयोजनाहरुको दोहोरोपन हट्ने र सीलमत 
स्रोत-साधनबाट अगधकतम प्रनतर्ल प्राप्त हुने विश्िास छ। 

बजेट ननमााणको प्रकक्रया म ै केही कमी-कमजोरी रहेको महससु गररएकाले 
अध्यादेशबाट केही काननूहरु सशंोधन गरी बजेट ननमााणको नयाुँ क्यालेण्डर 
लागू गररएको छ। मन्त्रालयहरुले आरू्लाइा प्राप्त लसललङ्गमा रही आयोजना 
तथा कायाक्रम आरै्ले छान्त््ने तथा प्राथलमकीकरण गने र तोककएका आयोजनामा 
इअर माकका ङ्ग (Air Marking) पनन आर्ैँ ले गने व्यिस्था गररएको छ। विकास 
आयोजनाहरुको कायाान्त्ियनमा प्रभािकाररता ल्याउन ननमााण सामाग्रीको 
व्यिस्थापन तथा ननयमन सम्िन्त्धमा व्यिस्था गना बनेको विधेयक र 
अनुगमन तथा मलू्याङ्कन सम्बन्त्धी विधेयक ससंदमा विचाराधीन छ। यसगैरी, 
विकास आयोजना सहजीकरण सम्िन्त्धी विधेयक, विकास आयोजनासगं 
सम्िस्न्त्धत जग्गा प्रास्प्त, िन क्षेरको उपयोग, सािाजननक खररद लगायतका 
कानूनहरुमा समसामनयक पररमाजानका लागग विधेयकहरु ससंदमा प्रस्तुत गररने 
चरणमा रहेका छन।् यी कानूनहरुको ननमााण भएपनछ हाम्रो विकास-ननमााणको 
काया र पूुँस्जगत खचा नयाुँ स्तरमा पगु्ने विश्िास छ। 
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प्रश्न ११ (मा.ककशोर मसिंह राठोर) 

 

 

तत्काललन प्रधानमन्त्री स्ि. गगररजा प्रसाद कोइरालाको कायाालयमा दाङ, बाुँके, िर्दाया, 
कैलाली, कन्त्चनपूरमा  बधुुँिा मजदरू कमैयाको रुपमा रहेका २७ हजार ५ सय ७० जना 
कमैयाहरु २०५७ साल साउन २ गत ेनेपाल सरकारको कमैया मुस्क्त घोर्णा गरेको गथयो। 
दासत्िबाट उन्त्मुस्क्त पाएका मुक्त कमैयाहरुको उन्त्मुस्क्त पाएको २३ बर्ा पूरा भईसकेको छ 
तर उन्त्मुस्क्तको अनुभूनत गना पाइरहेका छनन।्  

 

मुक्त कमैया मुक्त कम्लहीको पुनथाापना गना एिम ्सुकुम्िासीको व्यिस्थापन गने कायामा 
नेपाल सरकारकको अबौ ढुकुटी खचा भएको छ तर उनीहरुको पुनास्थापन तथा व्यिस्थापन 
प्रभािकारी ढंगले ककन हुन सककरहेको छैन सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यू? 

 

त्यनतबेलाका सरकारले प्रनतमुक्त कमैया ३५ कूकर्ट  काठ, १० हजार रुपैया लशक्षा स्िास्थ्य 
र रोजगारीको व्यिस्था गने घोर्णा गरेको गथयो। मुक्त कमैयाको उत्थान र विकासमा 
सरकारले अरिौ धनराशी गचा गरेको छ तर उनीहरुको समस्या घट्नुको साटो र्दनप्रनतर्दन 
िढ्दै गइरहेको छ। मुक्त कमैयाहरुको जग्गा व्यिस्जथापन नदी खोला ककनार , िन ऐलानी 
प्रनत जग्गामा गररएको कारण विलभन्त्न प्राकृनतक जन्त्य समस्या एिं कृवर् उत्पादनबाट 
आत्मननभार हुन सक्ने व्यिस्था मदेखखदैन। कसैको हातमै  लालपूजाा छ तर कहाुँ छ थाहा 
छैन। यस्त ैथुप्रै समस्याहरुबाट वपडडत रहेका छन ्मुक्त कमैयाहरु। 

पुनास्थापना हुन बाुँकी रहेका मुक्त कमैयाहरुको पुनथाापना गरी लशक्षा, स्िास्थ्य क्षेरमा 
विर्ेश ध्यान पुर्याई मुक्त कमैयाहरुको आत्मननभारताको लागग प्रविगध र सीप लसकाईका 
लागग “ मूक्त कमैया आिास,  मूक्त कमैया रोजगार” विशेर् योजना बनाई कायाान्त्ियका 
लागग सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यू समक्ष अनुरोध गना चाहन्त्छु। 

भेरी नदीको पानी डाइभसान गरी ििई  र मानखोलामा ल्याउन सके िर्दाया र बाुँकेका 
ककसानहरुको खेतिारीमा कृवर् लसुँचाइ सुविधाको व्यिस्था गरर कृवर् उत्पादकत्िमा िदृ्गध 
भइ ककसानहरुको जीिनस्तर मागथ उठाउन सककन्त्छ। यसथा  सरकारले यस योजनालाई 
रास्ष्िय प्राथलमकतामा राखी विशेर् योजना बनाउुँ न सम्माननीय प्रधानमन्त्रीज्यू समक्ष 
अनुरोध गना चाहान्त्छु। 
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बाुँके र िार्दाया रास्ष्िय ननकुञ्ज एिम ्िर्र क्षेर िररपरर िसोिास गने नेपाली जनताहरुको 
िर्ेनी जीउधनको क्षनत सर्हत अत्यन्त्तै कष्टकर पीडादायी जीिन विताउनु परेको अिस्था 
छ। िन्त्यजन्त्तुबाट आक्रान्त्त त्यहाुँका जनताहरु कुन बेला जंगली जीिजन्त्तपुबाट माररन े हुन 
भयरास छ। िर्ार्दनका लागग लगाएको अन्त््नपात खेतबारीमा आएर हात्ती, गैडा, बदेलबाट 
नछनभरमै सखाप पाररर्दन्त्छन।् ननकुञ्ज भएर बग्न े नदीनालाले जनताका नम्बरी जग्गा 
कटान गरी ननकुञ्जको सीमा क्षेरमा परेको छ। जनताका हातमा लालपूजाा छऽ िर्ेनी 
मालपोत नतछान ्तर उपभोग गना पाउुँ दैनन।्यस्तो अिस्थामा त्यहाुँका जनताहरुको जनधनको 
क्षनतपूनत ाको उगचत व्यिस्था गना, िाली बीमा,जीिन सुरक्षा बीमा गना सरकारको गस्म्भर 
ध्यानाकपाण गराउुँ दै, रास्ष्िय ननकुञ्ज तथा िन्त्यजन्त्त ुसंरक्षण ऐन, २०२९ मध्यिती क्षेर 
व्यिस्थापन ननयमािली, २०५२ तुरुन्त्त संशोधन सर्हत ननकुञ्ज क्षेर िररपरी रहेका 
जनताहरुको सेिा सुविधाका लागग विशेर् नीनत, कायाक्रम, योजना बनाउुँन सम्मानीय 
प्रधानमन्त्रीज्यूसुँग आग्रह गदाछु।  

 
 

जवाफ ११ 

माननीय ककशोर लसहं राठोरले मकु्त कमयैा- कम्लहरीको पुनस्थाापना गरी 
आत्मननभार बनाउने, बाुँके र बर्दायामा लसचंाइा सवुिधा उपलव्ध गराउने र रास्ष्िय 
ननकुञ््ज एिं बर्र क्षेर िररपररका बालसन्त्दाको जीउधन र बालीको रक्षा गने 
सम्िन्त्धमा प्रश््न राख्नु भएको छ।  

मकु्त कमयैा कम्लहरी पुनस्थापना एिम ् सकुुम्िासी व्यिस्थापन सम्बन्त्धमा 
विगतदेखख नै सरकारले घननभतु प्रयासहरु भएको यस सदनलाई जानकारी न ै
छ। भलूमसम्बन्त्धी जर्टल विर्यहरुलाई प्रभािकारी ढंगले सम्बोधन गना रास्ष्िय 
भलूम आयोग गठन भएको छ र यस आयोगले स्थानीय तहहरुसुँग समन्त्िय 
गरी काम गरररहेको छ। रास्ष्िय भलूम आयोगको कामलाई नेपाल सरकारको 
रुपान्त्तरणकारी आयोजनाको रुपमा ललइएको छ। विलभन्त््न ७२७ िटा स्थानीय 
तहहरुसुँग सम्झौता भई सचूना प्रकाशन गरी हालसम्म १० लाख ३१ हजार 
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ननिेदनहरु सकंलन भएका छन।् यस अलभयान अन्त्तगात हालसम्म चार हजार 
पाुँच सय चौरासी पररिारले जग्गाधनी पूजाा प्राप्त गररसकेका छन।् जग्गा 
वितरण सम्िन्त्धमा केही कानुनी जर्टलताका कारण यससगं सम्िस्न्त्धत कानुन 
सशंोधन काया अगाडड िढाइसककएको छ।  

पुनस्थाापना हुन बाुँकी मकु्त कमयैा पररिारका हकमा आगथाक बर्ा २०७५/ ७६ 
मा नै सम्बस्न्त्धत स्थानीय तहहरुमा वित्तीय हस्तान्त्तरण गरी स्थानीय 
तहहरुलाई स्जम्मेिारी र्दइसककएको छ। आगामी र्दनमा प्रदेश र स्थानीय 
तहसुँगको समन्त्िय गरी पुनस्थाापना सम्बन्त्धी अधुरा काया सम्पन्त््न गना सरकार 
प्रनतिद्ध छ। समग्रमा रास्ष्िय भलूम आयोगलाई थप स्जम्मेिारी प्रदान गरी 
भलूमहीनता सम्िन्त्धी समस्या समाधान गने कुरामा सरकार विश्िस्त छ। 

रास्ष्िय ननकुञ्ज तथा मध्यिनता क्षेर आसपासका बालसन्त्दाहरुलाइा राहत रकम 
सहज तिरले उपलब्ध गराउन कायाविगध सशंोधन गररसककएको छ। कायाविगध 
अनुसार प्रदेश सरकार र स्थानीय तह समेतको सहभागगतामा राहत वििरण 
गने व्यिस्था गररएको छ। तराई क्षेरमा नीलगाई र पहाडी क्षेरमा िाुँदरले 
पुर्याएको क्षनतको राहत र्दने व्यिस्था लमलाइएको छ। आउुँदा र्दनमा 
िन्त्यजन्त्तुले पुर्याएको क्षनतलाई बीमासुँग आिद्ि गरी िन तथा िातािरण 
मन्त्रालय र कृवर् तथा पशुपन्त्छ  विकास मन्त्रालयबीच समन्त्िय गरी विशरे् 
कायाक्रम सचंालन गररदैछ।  

रास्ष्िय ननकुञ्ज तथा िन्त्यजन्त्तु सुँरक्षण र मध्यिती क्षेर व्यिस्थापन सम्बन्त्धी 
विद्यमान कानूनी ब्यिस्थालाइा प्रदेश र स्थानीय तहसुँगको समन्त्िय र सहकाया 
हुने गरी सशंोधन गररने व्यहोरा सम्माननत सदनलाई जानकारी गराउुँन 
गराउछु।  
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प्रश्न १२ (मा. गीिा वस्नेि) 

भारतीय दतूािासलाई २० करोडसम्मको आयोजनामा सोझै लगानी गना सहमनत र्दन ेननणाय 
गदाा यो राष्िको दीघाकालीन र्हतसुँग सम्बस्न्त्धत विर्य हो संसद र राजनीनतक दलहरुलाई 
छल्न हुन्त्न भन्त्न ेलागेन? अब अरु देशले पनन त्यही सुविधा ललन खोजे के हुन्त्छ? 

जवाफ १२ 

माननीय गगता बस्नेतले भारतीय दतुािासलाइा २० करोडसम्मको आयोजनामा 
सोझै लगानी गना सहमनत र्दएको र त्यसमा राजनीनतक दलहरुलाइा छलेको 
आशयको प्रश््न गनुाभएको छ ।  

विगत देखख नैं साना विकास कायाक्रममा भारतीय अनुदान प्राप्त हुने गरेको हो 
। अर्हले उक्त कायाक्रमको नाम पररितान गरी उच्च प्रभाियुक्त सामदुानयक 
विकास आयोजना (High Impact Community Development Projects)  बनाई 
प्रनत आयोजनाको अनुदान िदृ्गध र कायाक्षेर विस्तार गररएको हो। यसमा 
दतुािासले सोझै लगानी गने भन्त््ने भाष्य स्थावपत गना खोस्जएको छ, त्यो 
गलत हो।  

 

यस सम्िन्त्धी आयोजना प्रदेश र स्थानीय तहबाट प्राप्त आयोजना मागको 
आधारमा सम्बस्न्त्धत मन्त्रालयले लसर्ाररस र प्राथलमकीकरण गरेर मार भारत 
सरकारमा पठाइने र छनौट भएपनछ मार भारत सरकार, सम्बस्न्त्धत मन्त्रालय 
र सम्बस्न्त्धत कायाान्त्ियन गने ननकायबीच बरपक्षीय सम्झौता गरी कायाान्त्ियन 
गने प्रािधान रहेको छ। प्राप्त अनुदान रकम बजेट प्रणाली लभर आउने र 
प्रदेश र स्थानीय तहको खातामा रकम प्राप्त भई प्रचललत सािाजननक खररद 
कानुन बमोस्जम खचा हुनेछ।  

 

यसलेै यो समग्र बजेट रास्ष्िय प्रणाली लभर आउने र हाम्रो प्राथलमकता भन्त्दा 
बार्हर जाने अिस्था हुदैंन। सघं/ससं्थालाई र्दने अनुदान समेत समाज कल्याण 
पररर्दको स्िीकृनतमा कायाान्त्ियन हुने हो। यसरी आउने अनुदान कुनै एउटा 
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देशको मारै ललने भन्त््ने सरकारको नीनत होइन। यस्ता प्रस्तािहरुमा सबैसुँग 
खलेुर छलर्ल गना सककन्त्छ।  

िैदेलशक सहायता लगायत परराष्ि सम्बन्त्धको समग्र पक्षमा सम्माननत ससंद र 
सब ैराजनीनतक दलहरुबीच साझा धारणा कायम गना सरकार प्रनतिद्ध रहेको 
जानकारी गराउछु। ससंद र राजनीनतक दललाई छल्ने िा छल्न पने कुन ैकाम 
सरकारबाट नहुने प्रनतिद्िता पनन व्यक्त गदाछु।  
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प्रश्न १३ (मा. गणेश पराजुली) 
 

सरकारको बझुाइमा सशुासन र विगधको शासन भनेको के हो आम जनतालाई 

सरल भार्ामा बझुाइर्दन ु हुन आग्रह गदाछु। राष्िको साखलाई ध्िस्त पाने गरी 
आफ्ना नागररकलाई नक्कली भटुानी शरणाथी बनाएर बेच्न सरकारका स्जम्मेिार 
मन्त्रीहरू समेत जोडडएको मदु्दाको अिस्थामा के छ ? बदनाम ६० केजी सनुकाण्ड 
पक्कै पर्हलो गथएन तर अस्न्त्तम पनन हुन सकेन। त्यस यता सनु तस्करी रोक्न 
सरुक्षा प्रणालीमा के पररितान गनुाभयो? यसका दोर्ीहरु दस्ण्डत हुुँदैछन ् भनेर 
विश्िस्त हुने आधार के छ ?  

लललता ननिासको १४३ रोपनीभन्त्दा बढी जलमन हडप्ने तस्करहरुको विरुद्धको 
कारबाही प्रकक्रया कहाुँ पगु्यो ? के सब ैदोर्ी कारबाहीको भागीदार बन्त्दैछन ् ? के 

हडवपएको सरकारी जग्गा सरकारको नाममा आयो ? सब ै प्रकरणमा आफ्ना र 

स्थावपत भननएका नेताको नाम जोडडन थालेपनछ मदु्दाहरु कर्तलो भएको 
बखुझन्त्छ। कुसी हस्ल्लन्त्छ भन्त्न ेडरले हो या आरू् पनन रर्हन्त्न भन्त्न ेडरले गाुँजेको 
हो। छातीमा हात राखेर जिार् र्दनसु ् प्रधानमन्त्रीज्य,ू हजरुले व्याखया गरेको 
विगधको शासन यही हो ?  

केही समय अनघ अपराध र विकृनत रै्लाएको भन्त्दै र्टकटक बन्त्दको नाटक 
मञ्चन भएकोमा हाल सत्तापक्षकै नेता कायाकतााको अकाउन्त्ट अपडटेेड पाइन्त्छ। 
त्यो ननैतक प्रश्नको जिार्को अपेक्षा गर्दान। तर सरकारल ेTiktok बन्त्द हुन ुअनघ 
र बन्त्द पनछ अपराध र विकृनत न्त्यनूीकरण भएको प्रनतिेदन कर्हले सािाजननक 
गदैछ? र्टकटक बन्त्दपनछ कनत व्यिसायी पलायन भए र कनत बेरोजगार भए 
भन्त्न ेप्रनतिेदन सािाजननक हुन्त्छ कक हुुँदैन ?  

िर्नेी अरबौंको काठ आयात गने सरकारलाई हेक्का छ कक छैन नेपालको कररब 
४४% भभूागमा रै्ललएको िन के्षरमा िर्नेी खरबौंको काठ कुएर खेर जान्त्छ। 
आफ्न ै नीनत कायाक्रमको प्रनतबद्धता अनसुार कुर्हएर खेर जान े काठको सही 
उपयोग गना सरकारलाई केले रोकेको छ?  

डडस्जटल नेपालको सपना बाड्न ेसरकार नेपालीले बनाएका सफ्टिेयरहरू उपयोग 
गने नीनत ककन बनाउुँ दैन? गुणस्तर िा विश्िासनीयताको प्रश्न हो भन े नतन ै
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नेपालीले विदेशमा दताा गरेको कम्पनीबाट उपलब्ध सफ्टिरे खररद गना ककन 
केहील ेरोक्दैन? सरकारको आफ्नो ननकायले आइटीको ररसचा र राज्यलाई चार्हने 
सफ्टिेयर डभेलप गना गरेका प्रयासको अिस्था के छ? नेपाली आइटी उध्योगलाई 
प्रिधान गरी आइटी के्षरका दक्ष जनशस्क्तलाई स्िदेशम ै रोजगारी सजृना गना 
सरकारको ध्यान कक जाुँदैन?  

 

जवाफ १३ 

माननीय गणेश पराजुलीले नक््कली भटुानी शरणाथी काण्ड, सनु तस्करी, 
लललता ननिास प्रकरण, र्टकटक बन्त्दी, ढलापडा काठको ब्यिस्थापन, नेपाली 
सफ्टिेयरको प्रयोग र नेपाली आइटी उद्योगको प्रिद्ािनबारे प्रश््न राख्नुभएको 
छ। नक््कली भटुानी शरणाथी काण्ड यर्ह सरकारले छानबीन गरेको र 
अदालतमा मदु्िा दायर गरेको सम्माननत ससंदको जानकारीमा छुँदैछ । यनत 
धेरै उच्च पदस्थ राजनीनतक तथा प्रशासननक नेततृ्िहरु छानबीनको दायरामा 
आएको यो हाम्रो इनतहासको सबैभन्त्दा ठूलो प्रकरण हो। माननीयज्यूले 
भनेजस्तो कुसी हस्ल्लने डर हुन्त्थ्यो भने छानबीन नै शुरु हुने गथएन। 
सम्माननत सदनमा म दोहर्याउुँ छु, सशुासन मेरो नारा होइन, मेरो सङ््कल्प हो।  

  

नक््कली भटुानी शरणाथी प्रकरणको मदु्दा हाल अदालतमा विचारागधन रहेको 
र अदालतले यसका केही प्रनतिादीलाइा थुनामा पठाएको छ, भने केहीलाइा 
धरौटीमा ररहा गरेको सबैंलाइा अिगतै छ। धरौटी दाखखला गरी तारेखमा 
छुटेका अलभयुक्तहरुलाई थप अनुसन्त्धानको लागग सम्पवत्त शुद्धीकरण 
अनुसन्त्धान विभागबाट समेत अनुसन्त्धान अनघ बढाइएको छ। 

पनछल्लो पटक ६० केजी सनु तस्करी प्रधानमन्त्री कायाालय अन्त्तगातको राजस्ि 
अनुसन्त्धान विभागले पत्ता लगाएको हो। त्यही ननकायबाट प्रारस्म्भक अनुसन्त्धान 
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गदाा अपराधको स्िरुप सगंर्ठत प्रकृनतको देखखए पनछ नेपाल प्रहरी अन्त्तरगतको 
केन्त्रीय अनुसन्त्धान व्यूरोमा पठाई अनुसन्त्धान गरेर अदालतमा मदु्दा दायर 
गररएको छ। अलभयकु्तहरुलाई सम्माननत अदालत समक्ष पेश गररएको छ। 

 

विमानस्थलबाट हुने सनु तस्करीको कारण र ननयन्त्रणका उपायहरु पत्ता 
लगाउन र अपराधको जालो जरैबाट उखेल्न जाुँचिुझ गरी प्रनतिेदन र्दन उच्च 
अदालतका पूिा न्त्यायाधीस डडल्लीराज आचायाको अध्यक्षतामा सनुको अबैध 
पैठारी (तस्करी)  ननयन्त्रण सम्बन्त्धी जाुँचिुझ आयोग, २०८० गठन भइ 
जाुँचबुझको काया शुरु भएको छ। सो आयोगको प्रनतिेदन प्राप्त भएपनछ 
कायाान्त्ियनमा ल्याइनेछ। ललललल ललललल ललललल लललललललल 
लललललललल ललललल ललललललल ललललल नै लललललललल 

ललललललललाइा अिगत नै छ।  

सामास्जक सञ््जालको रुपमा प्रयोग भइरहेको 'र्टकटक' सामास्जक सद््भाि एिम ्
सामास्जक िातािरणमा नकारात्मक असर पाने माध्ययम भएको र यसलाइा 
ननयमन नगररएको भन्त््ने जनगुनासोलाइा मध्यनजर गरी २०८० कानताक २७ 
गतेको मस्न्त्रपररर्द््को ननणायबाट तत्कालका लागग रोक लगाइएको हो। यस 
बीचमा उक्त कम्पनीले सरकारलाई सामग्री ननयमन, पोइन्त्ट अर् कन्त्ट्याक 
स्थापना, डडेडकेटेड ररपोर्टाङ्ग लसस्टममा पहुुँच र कर प्रणाललमा आिद्ध हुन 
तयार रहेको भन्त्दै पराचार गरेको छ। र पुनसाञ्चालनमा ल्याउन कम्पनीका 
प्रनतननगधहरूले नेपालमा आएर सम्बस्न्त्धत ननकायहरूसुँग छलर्ल समेत गरेका 
छन।् र्टकटकले व्यक्त गरेका प्रनतिद्धताहरूको व्यिहाररक कायाान्त्ियनको 
सनुनस्श्चतता भएको खण्डमा यसलाइा पुनः सञ््चालनमा ल्याउन नसककने होइन। 
सामास्जक सञ््जालको प्रयोग ननयमन सम्बन्त्धी विधेयकको मस्यौदा तयार भई 
सघंीय ससंदमा पेश गना लागगएको छ। 
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पनछल्ला लललललललल ललललललल ललललल ललललललललल 

ललललललललल लललललललल लललललललल ललललललल लललललल 

लललल छ। यस क्षेरमा आफ्नै तत्परतामा हजारौं युिाहरुले यस बर्ा करीब १ 
खबा रुपैयाुँ स्िदेशमा ल्याउुँ दैछन।्  सरकारले सचूना तथा प्रविगधको क्षरेमा 
अिरोधका सबैं गाुँठा रु्काउनेछ र लललललललललललल ललललल 

ललललललल ललललललललल लललललल गुणात्मक रुपमा बढाइनेछ ।  

 
ललललललल ललललल ललललललल ललललललललल लललललललललल 

ललललललल लल ललललललल ललललललललल ललललल ललल 

लललललल ललललललललललल लल लललललल लललललल 

लललललललललललल ललललल ललललल लललल ललललल लल सचूना 
प्रविगध प्रणालीको सरुक्षक्षत प्रयोगको लागग उत्पादक र आपूनत ाकताा समेतको 
सफ्टिेयर, हाडािेयर तथा हाडािेयर बबडडङ्ग  र ललल लललललल लललललल 
लललललललललललल प्राविगधक पररक्षणको ललल लललल लललल लल 
ललललललल लललललललल ल ललललल ललललललललललल लललललल 

ललललल ललललललल ललललललल ललललल ल लललललललल ललल 

लललल लललल लललललल लललल ललललललल लललललल ललल 

लललल ललललललल ललललल ललललल ललललललल ल ललललल 

ललललललल लललललललल लललललललल ललललललललल लललल: 
ललललललल ललललल ललललललल लललललल ल लललललललललल 

लललललललललल ल ललललललल ललललल ललल ललललल 

ललललललल लललललललल Business Process Outsourcing लललललल 
ललललललल लललललललललल ललललललल ललललल ललललललल 

लललललललललल लललललल लल 
 

  

 


